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Hvorfor mødes vi?
• Det er for at informere jer, som ved sidste runde fik 

tildelt nytte.

Kan foreningen tage beslutninger på jeres 
vegne?
• Nej, men vi informerer og i vælger, hvad i tror er det 

bedste.

• Ikke kronologisk! 

• Stave og formuleringsfejl bedes gemmes til eget brug! 

• Tænk på hvad jeg mener og ikke hvad jeg skriver. Tak 
Dette billede efter Ukendt forfatter er licenseret under CC BY-SA-NC



Taksationskommissionen kan i princippet tilslutte sig, at der ved vurderingen af nytten for den
enkelte sommerhusejer kan tages udgangspunkt i beregninger baseret på TWI-modellen, såle-
des at nytteværdien af vandløbsreguleringsprojektet opgøres som forskellen mellem nytten
efter projektets gennemførelse og nytten af det allerede eksisterende vandafledningssystem.

Taksationskommissionen finder imidlertid ikke, at TWI-modellen kan stå alene, idet der ikke
ved udelukkende at basere opgørelsen på TWl-modellen tages tilstrækkeligt hensyn til indivi-
duelle forhold på den enkelte ejendom. Således er der ikke ved kommunens oplæg til udgifts-
fordeling taget tilstrækkeligt hensyn til, om sommerhuset er højt eller lavt beliggende på grun-
den, om sommerhuset er opført med høj eller lav sokkel, om der er afholdt udgifter til dræning

og faskiner, eller om der - som ved Tjørnemose - eksisterer et mindre dige omkring hele områ-
det, som må antages at forhindre direkte vandindtrængen fra markerne mod nord.

O V E R T A K S A T I O N S K O M M I S S I O N E N
for Fyn, Sønderjylland og Esbjerg

Forretning d. 28. og 29. maj 2019

Taksationskommissionen finder, at det foreliggende projekt vil være i
stand til at opfylde sit formål, således at vandskader i sommerhusområdet i forbindelse med
skybrudshændelser i fremtiden vil kunne undgås.



Hvordan blev der fundet frem 
til nytte?

Anvendt TWI model
” topographic wetness
index
”



Hvilken grund kommer hurtigere af med overfladevand?
Vi har hørt at de måske vil bruge en anden model, men nytten burde ikke       

. afhænge af hvilke modeller man anvender.

TWI



Hvordan valgte kommunen partsfordelingen?
• Sønderborg Land og Natur EMNE: 

• Vandløbsregulering i Lysabild-Skovby Landvindingslag Udkast til partsfordeling – økonomiske 
konsekvenser Dato: 27. april 2015 

• Sønderborg Kommune har udarbejdet en partsfordeling for driften af afvandingslaget, som er afprøvet 
og tiltrådt af såvel taksationskommissionen og overtaksationskommissionen. 

• Vi vil anbefale, at partsfordelingen for anlægsarbejderne tager udgangspunkt i denne 
partsfordeling  Med nogle tilpasninger, som anbefalet af overtaksationskommissionen. 

• Sønderborg Kommune vil foreslå, at landbrugets parter udgår, fordi projektets formål er at sikre 
sommerhusene mod oversvømmelser. Landbruget har ikke nogen nytte af tiltagene i projektet. 

• Lige en bemærkning: Fakta er, at allerede nu jubler landmændene over, at deres marker er meget 
bedre drænet, fordi L69 er delvis omlagt.



Beslutning i kommunen april 2015 :

• Samtidig godkendte udvalget, at kommunen ville stå i forskud med 
anlægsudgifterne og stå som bygherre på anlægsopgaven. Udgifterne 
skal senere opkræves hos partshaverne efter en partsfordeling 
baseret på samme principper som blev anvendt ved udvidelsen af 
pumpelaget.

• (Fra hjemmesiden Sønderborg Kommune TM udvalg. Pkt 5. Det videre 
forløb i vandløbssagen, Skovmose ●Sagsnr.: 15/17026 - Åben 
beslutningssag)



Dermed kom første partsfordeling: 2015
Hermed havde man et kort over, hvem der har nytte af pumpelaget! 
Men ikke et kort over, hvad projektet betyder!!!!



Anden 
partsfordeling 
2017:
Sten Laursen, 
vores 
konsulent 
spurgte så om 
et kort over 
effekten af de 
nye kanaler.  
Dvs. Hvor 
ændrer 
vandstanden 
sig, hvis 
projektet 
udføres? Det 
er det som i 
realiteten 
viser 
nytteeffekten. 
Og dog…...



1. Nytte af pumpelag.                  2.Nytte af projektet.

Derfor findes 2 modeller og partsfordelinger. 
Som dog viser to forskellige udgangspunkter. 



Projekt som vi har kendskab til. Kommer der ændringer? Vi ved det ikke…..



Referat af møde 8 den 23. november 2022
Sønderborg Kommune og Landvindingslaget
(klip)
• Økonomi/partsfordeling
• Det er besluttet, at:
• 1. Der skal være et ”indmeldelsesgebyr” på 5.000 kr. til alle.
• 2. Der arbejdes videre med en progression op til 10, fordelt på 4 

grupper i alt.
^^^^^^^^^^^^^^^^^^^^^^^^^^^^^^^^^^^^^^^^^^^^^^^^^^^^^^^^^
• Dermed 5000,- kr. for dem med indirekte nytte og 10 x 5000,- for den 

røde gruppe. Derfor 50.000,- Kr.
• Der er ikke indhentet tilbud endnu. Priserne er fra 2015/2017!



Tallene fra 2015/17 som udgangspunkt:

50 75 100 125

442x8774 98x13.162 76x17550 108x21.973 kommune Samlet pris 2017

3.878.000 1.289.000 1.333.000 2.369.196 379.000 9.248.196

gæt 2023

5.000 7.500 10.000 50.000 727x5000=3.635.00 / 40,4 % som 

2.210.000 735.000 760.000 5.400.000 400.000 9.505.000

2015/17

2023

Nytte:   442               98                        76                 108
Kommunal andel for vej m .m.

Parter:  50                  75                    100                  125

?

727 x 5000 = 3.635.00 
= 40,4 % som 
grundgebyr!? 



Er der den påståede nytte? 
FLS Fyrremose mener nej!

Foreningen har og er ved at skabe 
muligheder, så alle som kunne have 
behov, også kan dræne selv. Tiltag skal 
ifølge kommissionerne medtages i 
beregningen. Vi klarer os selv og har ikke 
brug for et kæmpe projekt.
( Der tages forbehold for drænens
placeringer af eksisterende rør. Hver skal
selv finde og beslutte hvor man vil have 
sine dræn.)



Fyrremose har  -og gør det muligt, at alle som vil kan komme af med 
deres vand. 
Men:
Begrænsningerne er naturlig givet af vandstanden i G kanalen. Det vil det 
være uanset hvad man laver. Når en kanal eller et forsinkelsesbassin er 
fyldt, så er det fyldt!



Der er kendskab til flere dræn, udløb og kanaler som eksisterer, men ikke er 
vedligeholdt og defekt.  Desværre er der ikke forståelse for, at man først skal har 
orden i det eksisterende, før man starter på nye tiltag. Så længe det eksisterende 
ikke virker, kan nye tiltag heller ikke virke.

Ingen forbindelse, ingen 
afvanding!

S
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- Det her møde skal ses som service / information. Hvad i gør eller ikke gør kan foreningen ikke blande sig i!

- Man føler selv, at man ikke har problemer,
men diverse programmer (fx.TWI) beregner, man har problemer? 

- Man kan lave indsigelse, når der kommer en 
høring!

Kære 
Kommune, jeg 
har ikke vand 
på min grund….
…og hvis …. kan  
kan jeg leve 
med det…..



- At tro egen opfattelse af, hvad vandproblemer er, giver ingen kredit ved 
Kommunen.

- Ej heller ved Kommissionerne.

Desværre:
bliver det tolket fra kommune og kommissionerne som fornægtelse af 
problemet og for lidt indsigt i klimaforandringerne.
Du har et problem, måske ikke i dag, men det kommer snart. 
Du ved det bare ikke!

Vi må ikke glemme, om Kommunale eller -kommissionsmedarbejdere, så er det mennesker som 
tolker lovgivningen. De vælger ofte at økonomiske afgørelser bliver så ligeligt fordelt som muligt. 
Men….når det er sagt…… Deres opgave er at følge lovgivningen.



Hvad anbefaler konsulenten så?

- Har man drænet sin grund er det noget man i  
partsfordelingen skal forholde sig til.

- Måske kan man overveje, hvad koster det at dræne 
sammen med naboerne kontra højeste nytte i en 
umulig vandløbssag?

- Udført dræning tæller mere end planlagte dræn.
- Fortællinger om, at man ikke har problemer nytter 

ikke. 
- Kommissionerne tolker at fremtidige 

klimaforandringer kan også give jer problemer og i 
har derfor nytte.

- Alle har indirekte nytte – Hvad, kan vi ikke helt finde 
ud af. Måske områdets ry eller salgsprisen. Dog er 
det ikke beskrevet nogen steder.



Det er op til jer, hvad i vælger at 
gøre. 


